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امام صادق عليه السلام:
س�خن گفت�ن درباره ح�ق از 

سكوت بر باطل بهتر است.

)من لا يحضره الفقيه، ج ۴، ص 
)۳۹۶

به خاطر مجوز بود!
مينا فرقاني 

     نمور
داستان فیلم »نمور« درباره  يك زوج است كه ۲۰سال پیش، دختری در 
عقد باردار می شود و پسر دم عروسي می گذارد و می رود. قرار بود بچه را 
سقط كنند كه از بین نمی رود. برادر دختر از ترس آبرو، بچه را به عنوان 
بچه  خودش نگه مي دارد و بزرگش مي كند، يعني دايي بچه ، می ش��ود 
پدرش. بعد از ۲۰ سال اين قضیه برملا می ش��ود. در ديالوگ ها، دختر 
می گويد اين بچه بايد مي مرد، ب��رادرش می گويد بچه  حرام زاده را هم 
سقط نمي كنند، اينكه حلال زاده بود، ولي از يك طرف مدام مي گويند 

از ترس آبرو و انگشت نما شدن و فلان!
حالا در نشست خبري تهیه كننده رسماً می گويد اگر به خاطر مجوز نبود، 
حرف صیغه و عقد را اصلًا نمي زديم. در واقع فیلمنامه روي حرام زاده بودن 
تأكید دارد. بعد پرسیدند كه چرا در فیلم تأكید مي كنید اين بچه حلال زاده 
بوده است. نويسنده  اش می گويد حتي اگر عقد و صیغه هم در كار نبود، به 
نظر من عشق بین اين دو نفر آنقدر حرمت داشت كه بچه را حلال زاده بدانیم 
كه صداي اعتراض برخي بلند شد. يك نفر پرسید، اگر منظورتان اين بوده كه 
بچه حرم زاده بوده، چرا در تیتراژ، فیلم را تقديم كرديد به مقام مادر! عوامل 
فیلم چند ثانیه به همديگر نگاه كردند، به حالت اينكه حالا چي بگويیم! آخر 
سر تهیه كننده گفت، حالا كه فعلًا در فیلم گفتیم عقد كردند و حلال زاده 
ا ست!  3۰ ثانیه  آخر هم كارگردان گفت، فیلم ما مثل قورمه سبزي بود كه 
گذاشته باشید جلوي يك خارجي تا بفهمد اين غذا چیست و خلاصه اينكه 
اين مسائل طول مي كشد! ظاهراً منظورش اين بود كه طول مي كشد تا به 
حرام زادگي عادت كنید. بازي هاي كم جان و بعضاً خنده دار و پايان بندي به 
 شدت عجولانه و هندي.  كدها به شدت برملا بود و داستان فیلم را لو مي داد، 
طوري كه بعد از اولین سؤال آرام از داوود مي شد حدس زد قضیه چیست. 
بعضي صحنه ها و ديالوگ ها واقعاً خنده دار بود، به قول دوستان متخصص 
كمدي ناخواسته. كماكان سؤالم اين است كه واقعاً فیلم هاي بهتري براي 
پذيرش در جشنواره درخواست نداده بودند؟! اگر بپذيريم اينها بهترين هاي 

ارسال  شده بودند، بايد فاتحه اي نثار روح سینماي ايران بفرستیم. 
    درب

يك فیلم لطیف، شاعرانه، آرامش بخش و بسیار دلنشین كه البته تقريباً 
مستند به نظر مي رسد. قصه اي بسیار ساده را با ريتمي كند دارد، همین 
كه قصه ساده است و ديالوگ كمي بین شخصیت ها برقرار مي شود، به 
روح و مغز مخاطب آرامش مي دهد. انس��انیت، نوع دوستي و مهرباني 
شخصیت اصلي فیلم، دوست داشتني و امیدبخش است. طبیعت زيبا و 
مسحوركننده اي كه داستان در بسترش اتفاق مي افتد هم در جذاب تر 

شدن فیلم بي تأثیر نیست. 
  »ضد«

فیلم از نظر سوژه و روايت، كاملًا پركشش و درگیركننده بود. سوژه  نفوذ 
در هر مقطع تاريخي، خصوصاً معاصر جذاب است و معمولاً مخاطب از 
فراز و فرودهاي داستاني اش لذت مي برد. شخصیت متفاوتي كه از زن 
منافق در فیلم تصوير ش��د، جالب بود، ولي امیدوارم سنگ بناي شروع 
تحريف كلي مرام اين جماعت نباش��د و از اين به بعد همه نخواهند از 
استثنائات فیلم بس��ازند. چون فیلم درباره  يك واقعه  تاريخ معاصر بود 
كه اطلاعات زيادي درباره اش وجود دارد، ترجیح مي دادم كاملًا وفادار 

به واقعیت باشد كه نبود.

    شعر

شعر افشين اعلاء در روز 22 بهمن 
افش�ين اعلاء، ش�اعر كش�ورمان همزم�ان ب�ا22 بهمن 
ش�عري را س�رود و در فض�اي مج�ازي منتش�ر ك�رد. 

يارب! ظفر ز ملت ايران جدا مخواه
اقلیم عشق را تهي از جانفدا مخواه
اين كشتي شكسته ولي استوار را

در موج خیز معركه بي ناخدا مخواه
چون مقتدا به حجت حق كرد اقتدا

دل هاي ما جدا ز دل مقتدا مخواه
آگاهي از درستي عهدي كه بسته ايم

پس در مسیر، سستي مان  اي خدا مخواه
اين راه پرمخاطره تا انتها تهي

از ملتي كه صف زده از ابتدا مخواه
سكان ملك، از كف نامحرمان بگیر
نابخردان به صدر ز شاه و گدا مخواه

اهل عبا به آل عبا كن شبیه تر
حرص مقام و نام، نهان در ردا مخواه

آمد ندا كه مهدي موعود مي رسد
انكار و ناامیدي ما زين ندا مخواه

از قیل و قال اهل دغل گرچه خسته ام
حلقوم پرخروش مرا بي صدا مخواه

    مصطفي شاه كرمي
حذف س�يمرغ مردم�ي جش�نواره فيلم فجر 
به علت اتفاقاتي كه در س�امانه س�مفا و بحث 
تجمي�ع آراي مردم�ي افتاد، يك�ي از بدترين 
اتفاقات�ي ب�ود كه مي توانس�ت در جش�نواره 
فجر رخ ده�د. مس�ئولان جش�نواره به جاي 
حل مس�ئله و برطرف كردن ش�بهات ترجيح 
دادند راحت ترين كار را ك�ه همان پاك كردن 
صورت مس�ئله بود انج�ام دهن�د، اقدامي كه 
باعث شد تهيه كننده فيلم »ملاقات خصوصي« 
در اعتراض از داوري در جشنواره انصراف بدهد. 
اقدام مسئولان برگزاري چهلمین جشنواره فیلم 
فجر در حذف سیمرغ مردمي كه يكي از مهم ترين 
جايزه هاي اين جش��نواره محس��وب مي شود به 
دلیل شبهاتي كه در رابطه با دست بردن و تغییر 
آراي مردم��ي به نفع يك فیلم مطرح مي ش��د، از 
حواشي جشنواره فجر بود. برخي از علاقه مندان به 
سینما، منتقدان و سینماگران اين اقدام مسئولان 
جش��نواره را پاك كردن صورت مس��ئله به جاي 
حل آن تعبیر كرده اند. اقدام��ي كه نه تنها ضعف 
مديران جشنواره را به اذهان مخابره مي كند، بلكه 
نش��ان دهنده عدم توانايي در حل ي��ك بحران يا 

نقیصه در روند برگزاري يك جشنواره است. 
   سرآغاز يك اتفاق

مهندسي آرا به نفع يك فيلم 
تصمی��م مس��ئولان جش��نواره فیلم فج��ر براي 
حذف جايزه س��یمرغ آراي مردمي ك��ه در بین 
س��ینماگران در كنار جوايزي مثل بهترين فیلم 
و بهترين فیلمنامه و كارگرداني به عنوان يكي از 
مهم ترين جوايزه جشنواره فجر محسوب مي شود 
با اعتراض عباس نادران، تهیه كننده فیلم سینمايي 
»شادروان« به وضعیت شمارش آراي مردمي در 
چهلمین جشنواره فیلم فجر كه براي دومین سال 
پیاپي توسط سامانه سمفا انجام مي گرفت، شروع 
شد. عباس نادران با اشاره به اينكه درباره سامانه 
س��مفا ش��ائبه هايي وجود دارد كه يكي از آنها در 
پیش فروش بلیت هاس��ت، مي گويد: پیش فروش 
بعض��ي بلیت ها، آن ه��م دو روز مانده به ش��روع 
اكران يك فیلم به شدت شائبه برانگیز است، يعني 
عجیب است فیلمي كه ديده نشده، هیچ تبلیغاتي 
نداش��ته و كارگردانش هم فرد ش��ناخته شده اي 
نیست میزان پیش فروش بلیتش ناگهان بالا برود. 
اما نكته مدنظر من درباره سمفا اين بحث نیست، 
چراكه امسال در اين سامانه يك مهندسي جدي 

آرا به نفع يك فیلم در حال رخ دادن است. 
تهیه كننده فیل��م »ش��ادروان« در ادامه اظهار 

مي دارد: آن چیزي كه با توجه به شواهد وجود 
دارد، تخلف سامانه سمفای جشنواره براي برخي 
از فیلم هاس��ت؛ اينكه براي مخاطبان حاضر در 
سالن سینما پیام آراي مردمي ارسال نمي شود و 
وقتي ارسال مي شود كه زمان رأي دادن منقضي 
شده يا اينكه پیام مي رود، كد تعريف نمي رود. در 
هر سیستمي يك درصد خطا قابل قبول است، 
يعني براي يك سیس��تم 3 درصد ت��ا 5 درصد 
اشتباه و ايراد سیس��تماتیك وجود دارد، اما دو 
روز قبل در يك سالن س��ینما، 397 نفر حضور 
داشتند و فقط و فقط براي ۲۰ نفر از آن 397 نفر 
پیامك نظرسنجي ارسال شده است، اين ديگر 
يك اشتباه سیستماتیك نیس��ت. وي در ادامه 
افزود: اين ماجرا را از روز اول جش��نواره متوجه 
شديم، اسناد و مدارك  آن هم محفوظ است. با 
حراست سازمان سینمايي اين موضوع را مطرح 
كرديم و در حال پیگیري هس��تیم. از همكاري 
آقاي خزاعي و نقاش زاده خیل��ي ممنونم. به ما 
قول مس��اعد دادند بابت اينكه اي��ن ماجرا را به 
نتیجه برس��انیم. صحت و س��قم تمام اسناد و 
مدارك ما بررسي ش��ده است، اجازه نمي دهیم 

حقمان پايمال شود!
بع��د از طرح اي��ن مباح��ث حس��ن مصطفوي، 
تهیه كننده فیل��م »برف آخر« نیز با انتش��ار يك 
استوري ضمن تأيید صحبت هاي نادران به انتقاد 
از سیستم رأي گیري س��مفا پرداخت. همچنین 
محمدرضا منصوري، تهیه كننده فیلم سینمايي 
»دسته دختران« درباره اختلالات اخیر در سامانه 
ثبت آرای مردمي چهلمین جش��نواره فیلم فجر 
مي گويد: »در روزهاي اخیر بس��یار ش��اهد عدم 
ارس��ال پیامك نظرس��نجي يا تأخیر در ارس��ال 
پیامك در برخي سینماهاي خاص براي مخاطبان 
فیلم بوديم. در حالي  كه انتظار مي رفت با آنلاين 
و هوشمند ش��دن س��امانه ثبت آراي مردمي در 
جش��نواره فجر توسط س��امانه س��مفا، از میزان 
ش��ائبه ها و نگراني ها درباره صحت و س��قم آراي 
مردمي كاسته شود، در يكي، دو سال اخیر شاهد 
اتفاقات عجیب و غريب تري هستیم، به طوري  كه 

مواردي بوده كه حتي فیلم ديگري را ديده اند، اما 
پیامك نظرسنجي فیلم ديگري براي آنها ارسال 

شده است!«
   دستور خزاعي براي پيگيري 

با بالا گرفت��ن اعتراضات محم��د خزاعي، رئیس 
سازمان سینمايي طي نامه اي از مسعود نقاش زاده، 
دبیر جشنواره چهلم خواست در زمینه اخذ آراي 
مردمي اين دوره از جش��نواره، شفاف سازي كند. 
خزاعي در اين نامه نوشته است: »نظر به ادعاهاي 
مطرح شده و اظهارات متناقض تعدادي از صاحبان 
آثار مبني بر رون��د مبهم فراين��د آراي مردمي و 
تش��كیك در اين زمینه به منظور حفظ و صیانت 
از حقوق همه آثار حاضر در بخش سوداي سیمرغ 
و در راستاي شفاف س��ازي فرايند آراي مردمي، 
شايسته است در اس��رع وقت با تشكیل كمیته اي 
متش��كل از مديران كمیته نمايش و س��الن هاي 
سینما، فناوري و اطلاعات، سمفا و حراست نسبت 
به بررسي دقیق وضعیت و واكاوي شبهات مطرح 
شده، راستي آزمايي صورت گیرد و نتیجه در اولین 

فرصت به اينجانب گزارش شود.«
 نقاش زاده نیز در پي نامه رئیس سازمان سینمايي 
با تأكید بر اينكه صیان��ت از آراي مردمي و صحت 
نتايج نظرس��نجي براي ما اصل است، از تشكیل 
كمیته اي براي بررسي مسئله خبر داد. حاصل اين 
نامه نگاري ها و كمیته و گروه تشكیل دادن ها منجر 
به انتشار نامه دبیر جشنواره و اتخاذ تصمیم عجیب 
و غیرعقلايي حذف س��یمرغ مردمي از جوايز اين 

دوره از جشنواره شد. 
نقاش زاده در اين نامه مي نويس��د: »اظهار تأسف 
مي كنم كه دو فیلم خ��وب به دلیل اين تصمیمي 
كه ما ناگزير بوديم بگیريم در اين جدول شايد مثلًا 
شبهه اي در موردشان ايجاد شده، اما اين تصمیم 
فرايند كلي اجراي نظرس��نجي مردمي بوده و ما 
براي اينكه مطمئن باشیم رأي مردم و آن چیزي 
كه داريم اعلام مي كنیم واقعي است اين تصمیم را 
گرفتیم. اطمینان پیدا نمي كرديم از اينكه آيا اين 
نتايج درست هست يا نه؟! به خاطر حفاظت از رأي 
مردم و حقوق صاحبان آثار اين تصمیم سخت را 
گرفتیم و امیدوارم نتايجش در س��ال  هاي آينده 

نتايج خوبي باشد.«
   كناره گيري »ملاقات خصوصي« از داوري 

فجر
با اعلام اين تصمیم امیر بن��ان، تهیه كننده فیلم 
»ملاقات خصوصي« با انتش��ار نامه اي به مسعود 
نقاش زاده، دبیر چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر 
درخواست حذف فیلمش از داوري را ارائه كرد. او 
در متن نامه خود نوشته است: »نظر به عدم توجه 
به آراي مردمي در جش��نواره فج��ر و حذف آن و 
از طرفي با عنايت به اينك��ه به زعم اين حقیر اين 
تصمیم اثر وضعي در س��ینماي ايران دارد، ضمن 
س��پاس از حضرتعالي و س��اير همكارانتان بدين 
وس��یله اعلام مي دارم فیلم »ملاقات خصوصي« 
به كارگرداني آقاي امید ش��مس و تهیه كنندگي 
اينجانب را از داوري جش��نواره خارج نمايید و در 
هیچ يك از رش��ته ها داوري نش��ود. ان شاءالله كه 
جوابي براي حق الناسي كه ضايع شد داشته باشید. 
در پايان از همه م��ردم عزيز و تماش��اگران فیلم 
»ملاقات خصوصي« صمیمانه تش��كر مي كنم و 
سپاسگزارم و امیدوارم به ياري حق تعالي در اكران 

عمومي بتوانیم میزبان خوبي باشیم.«

پرو بال سيمرغ مردمي سوخت
 دبير جشنواره فجر: به خاطر صيانت از رأي مردم و حقوق صاحبان آثار تصميم سخت حذف سيمرغ مردمی را گرفتيم

و اميدوارم نتايجش در سال  هاي آينده خود را به سود دقت و امانتداري نشان دهد

اظهار تأس��ف مي كنم كه دو فيلم 
خ��وب ب��ه دلي��ل اي��ن تصميمي 
كه م��ا ناگزي��ر بودي��م بگيريم در 
اين جدول ش��ايد مثلًا ش��بهه اي 
ش��ده ايج��اد  موردش��ان  در 

    افشين عليار
فیلم هاي مسعود كیمیايي در دهه 6۰، 7۰ و 8۰ از اهمیت 
و تشخص خاصي بهره مند بود. حضور او در جشنواره فیلم 
فجر در س��ال هاي متوالي و اكران عمومي آثارش اغلب با 
استقبال گسترده مواجه مي شد، اما از نیمه هاي دهه 8۰ 
به بعد ديگر كیمیايي نتوانس��ت موفقیت هاي خودش را 
تكرار كند. فیلم »حكم« مي تواند آخرين فیلمي باشد كه 
بیشتر به سلیقه مخاطب ش��باهت داشت. »خائن كشي« 
عنوان آخرين فیلمي است كه او كارگرداني كرده است. نام 
مسعود كیمیايي در آثار انتخاب شده چهلمین جشنواره 
فیلم فجر در میان آثار بي كیفیت يا بي ارزش مي توانست 
يك ارزش محسوب شود. حضور فیلم كیمیايي به عنوان 
پیشكس��وت مي توانس��ت جو ضعیف جش��نواره را رونق 
بخش��د، اما پس از ديدن »خائن كشي« متوجه مي شويم 
اين فیلم هم مانند بسیاري از فیلم هاي حاضر در جشنواره 
نمي تواند اثر قابل توجه و مهمي باش��د. نام كیمیايي را از 
اثر حذف كنیم »خائن كش��ي« يك فیلم الكن، بي فايده و 
آشفته مي ش��ود و نام او ويژگي براي فیلم نیست. به نظر 
مي رسد مسعود كیمیايي همچنان در دام تئوري هاي دهه 
4۰ و 5۰ سینماي خودش افتاده است و نمي تواند خود را از 
اين دام رها كند. هیچگونه پیشرفت عقیده و نگرش در آثار 
او ديده نمي شود و همچنان كیمیايي اصرار به مفاهیمي 
دارد كه ش��كل آنها در جامعه امروزي تغییر كرده يا با آن 
چیزي كه در تفكر اوس��ت توفیر دارد. كیمیايي همچنان 
مي خواه��د از رفاقت و مردم ح��رف بزن��د، او مي خواهد 
سیاسي باشد و حرف سیاسي بزند، اما فیلم سیاسي بايد در 
بستر خود با فیلمنامه اي منسجم و نگاهي امروزي روايت 
شود. چیدمان س��كانس اول »خائن كش��ي« نويد اين را 
مي دهد كه فیلم مي تواند حركت داشته باشد، اما كیمیايي 
در سكانس بعد اين امیدواري را فداي شخصي سازي نگاه 
خود مي كند، در صورتي كه فیلم مي توانست رنگ و بوي 
سیاسي داش��ته باش��د، اما كیمیايي دوباره با مؤلفه هاي 
تكراري اش مخاطب را خس��ته مي كند. تعدد كاراكتر در 
خانه با زناني منفعل كه در آن موقعیت دسترسي به حمام 
هم ندارند، اما موهاي آراس��ته و آرايش ب��ر صورت دارند 
همراه با مرداني اخته و كوتوله كه فقط ديالوگ مي گويند، 
ملال آور و ناامید كننده است. اينكه سام درخشاني، نرگس 
محمدي، س��ارا بهرامي و علي اوجي توان بازي در چنین 

نقش هايي را ندارند به كنار، اين چند بازيگر آنقدر تیپ و 
كاريكاتوري هستند كه فیلم را به كمدي ناخواسته تبديل 
كرده اند. جهان فیلم هاي كیمیايي ديگر قابل درك نیست، 
آثار ۲۰ س��ال اخیر اين كارگردان مهم ديگ��ر نمي تواند 
دغدغه سینما باشد، بلكه تنها اجراي كیمیايي وار است كه 
به يك واحد منظم تبديل نمي شود. قاب و طراحي صحنه 
نمي تواند جهان فیلم را به مخاطب معرفي كند. مخاطب، 
داستان مي خواهد آن هم منطقي و داراي استانداردهاي 
مشخص. اينكه بگويیم »خائن كشي« سینماي كیمیايي 
است و او اينطور دوست دارد قطعاً می تواند برداشت غلطي 
از سینما باشد. در »خائن كشي« همه چیز آنقدر اگزجره 
است كه نه موضوع نفت و نه مصدق مي تواند مهم باشد و 
نه تك تك آدم هاي فیلم ربطي به جهان اثر دارند. ديالوگ 
مي گويند، ديالوگ هاي كیمیايي وار كه منطقي ندارد و به 
دهان بازيگرش گنده است. مؤلفه اصلي كیمیايي می تواند 
همان رفاقت باشد كه اساساً اين رفاقت هم جواب نمي دهد، 
چراكه از بازسازي شلخته فیلم هاي ديگرش مي آيد. اين بار 
همه چیز در ديالوگ خلاصه مي شود و شخصیتي احساس 
نمي شود. »خائن كشي« آش��فته و حیران است، راهش را 
نمي داند، جغرافیايش كپشن اس��ت و آدم هاي مكانیكي 

پرحرف!
 كیمیايي تاريخ نمي س��ازد، مصدقش اسباب بازي است و 
پايان فیلمش همان پايان دلخواهش براي گوزن ها. تا كجا 
مي خواهد ادامه بدهد در شرايطي كه حتي دوستداران او 
هم ديگر نمي توانند فیلم هايش را دوس��ت داشته باشند. 
روزي فیلمنوش��ت برايش مهم و در اولوي��ت بود، حالا اما 
آثارش از فق��دان فیلمنام��ه رنج مي برند. حی��ف، تمامي 
بازيگران نمايش بازي مي كنند، غلو شده بي حس و تخت، 
در اين ش��رايط اين فیل��م نمي تواند اثري در خ��ور براي 

كیمیايي و مخاطبانش باشد.

كيميايي متوقف در كيميايي!
در فيلم »خائن كشي« همه چيز آنقدر اگزجره است كه نه موضوع نفت و نه مصدق 

مي تواند مهم باشد و نه تك تك آدم هاي فيلم ربطي به جهان اثر دارند

      نقد  فيلم

    شعر

محدثی خراسانی، شاعر و پژوهشگر ادبی: 

امام)ره( منشأ پيوند حماسه و عرفان در شعر انقلاب بود
شاعر و پژوهش�گر ادبی سرشناس كشورمان معتقد است 
امام خمينی)ره( سرمنشأ وقوع اتفاق مبارك درآميختگی 
حماس�ه و عرف�ان در ش�عر انق�لاب اس�لامی بوده ان�د.

مصطفی محدثی خراسانی، شاعر و پژوهشگر ادبی با تأكید بر اينكه 
تمام تحولاتی كه در جريان انقلاب متوجه شعر فارسی شد، منبعث 
از شخصیت حضرت امام)ره( بود به ايبنا مي گويد: برترين ويژگی 
اين تحولات، يكی رويكرد دوباره به معنا و مفهوم مداری و ديگری 
پیوند دوباره با گذش��ته شكوهمند شعر فارس��ی و درآمیختگی 
حماسه و عرفان بود كه در ش��عر انقلاب به وقوع پیوست. انقلاب 
اسلامی تحت  تأثیر رهبری امام خمینی)ره( و جهان بینی ايشان 
شكل گرفت و اين انقلاب بزرگ تحول شگرفی را در عرصه ادبیات 
و شعر ايجاد كرد كه باعث شد شعر فارسی دوباره با پشتوانه خود 

ارتباطی محكم برقرار كند.
وی ادامه مي دهد: در اين میان آمیختگی حماسه و عرفان انقلاب 
موجب خلق آثاری شد كه طراوت خاصی به شعر فارسی داد و شعر 
انقلاب را به صورت شكوهمند جلوه گر ساخت. همچنین امام)ره( 
با روشن گری خود به روشنفكری در عصر ما معنايی ديگر و تازه 
بخشیدند و رسالت ايشان از جريان روشنفكری معمول نیز فراتر 
بود. ظرفیت های انقلاب اسلامی بیش از آن است كه هنرها به آن 
پرداخته اند. شاعران بیش از ديگر هنرمندان در زمینه هنر متعالی 
فعالیت كرده اند و علاوه بر ترويج آرمان های انقلاب اس��لامی در 
نهادينه كردن و انتقال آن به نس��ل پس از خود نیز كوشیده اند. 
مقام معظم رهبری نیز در ادامه مس��یر امام خمینی)ره( همیشه 
حامی فرهنگ و ادبیات بوده اند و هر ساله ش��اعران را به محضر 

خود فرامی خوانند.
اين شاعر، محقق و پژوهشگر ادبیات دينی و انقلاب اسلامی با اشاره 
به توجه امامین انقلاب به شعر و ادبیات اظهار مي دارد: توجه ويژه 
امام خمینی)ره( و مقام معظم رهبری به مقوله شعر، به ويژه شعر 
متعهد و انقلابی موجب شده سبك شعر مستقلی به نام شعر انقلاب 

در ادامه سبك های كلاسیك شعر فارسی شكل بگیرد.
محدثی خراسانی همچنین از شعر دفاع مقدس به عنوان رهاورد 
دوران تكامل شعر انقلاب ياد می كند و مي افزايد: در دوران دفاع 
مقدس شاعرانی چون قیصر امین پور و س��لمان هراتی جلوه گر 
شدند كه با خلق آثار ارزشمند خود در حوزه دفاع مقدس رنگ و 
بو و طراوت ويژه ای به شعر انقلاب بخشیدند و آن را اعتلا دادند. 
خوشبختانه امروز تأثیر فرهنگ، شهادت و ايثار كه حاصل دفاع 
مقدس است، در شعر شاعران جوان كه جنگ را تجربه نكرده اند نیز 
مشاهده می شود و اگر شعر دفاع مقدس را با برنامه ريزی هدفمند 

دنبال كنیم  در آينده شاهد جلوه های پررنگ تری خواهیم بود.

    سينما

مجيدي در ميان فقر به دنبال گوهر مي گردد

در »بچه هاي آسمان« فقر بوم است، اما موضوع نقاشي نيست

در يازدهمي�ن روز از برگزاري جش�نواره فيلم فجر، نشس�ت 
آثار گنجينه، تحت عنوان »عاش�قان فقير« به فيلم سينمايي 
»بچه هاي آس�مان« س�اخته مجيد مجيدي پرداخته  اس�ت. 
وحید نیكخ��واه در ابتداي اين نشس��ت درباره فیل��م »بچه هاي 
آسمان« گفت: بعد از مدت ها اين فیلم را ديدم و بسیار لذت بردم. 
اين فیلم براي شخصي در سن وسال من هنوز جذابیت دارد و اين 
موضوع ويژگي مثبتي براي »بچه هاي آسمان« به حساب مي آيد. 
از شاخصه هاي بارز آن، اين است كه اين فیلم مرز سني، فرهنگي 
و زماني ندارد. وي افزود: فیلم هاي جذابي در ژانر كودك و نوجوان 
داش��ته ايم، اما به نظرم هیچ فیلمي تاكنون به اين جايگاه نرسیده 
است. »بچه هاي آس��مان« اولین فیلم ايراني است كه به اسكار راه 
پیدا كرده و افتخار آفرين است. سه س��ال پیش كه دبیر جشنواره 
رشد بودم، ديدم يك مرد ايراني در مالزي فیلمي با عنوان »بچه هاي 
آسمان« ساخته است. همچنین در كتب درسي ژاپن بخشي از اين 
فیلم آمده اس��ت. ارتباطي كه جوامع و فرهنگ هاي مختلف با اين 

فیلم برقرار كرده اند، جالب اس��ت. »بچه هاي آسمان« هنوز زنده 
است و حرف دارد. فیلم »خورشید« را نیز به همین میزان دوست 

دارم، چون موضوع جالبي دارد و امروزي تر است. 
نیكخواه ادامه داد: در »بچه هاي آسمان«، فقر بوم ماست، اما موضوع 
نقاشي ما نیست، بلكه موضوع عزت نفس اس��ت ، اما فقر در همان 
بوم، نقاشي مي ش��ود. در بحث هاي س��ینمايي همیشه از  محمد 
بهشتي ش��یرازي ياد مي كنم. او مي گفت، تص��ور كنید يك جايي 
انبوهي زباله وجود دارد و آدمي با يك تكه چوب زباله ها را هم مي زند. 
افراد حاضر در آنجا س��عي مي كنند جلوي او را بگیرن��د، اما ادامه 
مي دهد. همه مي گويند او را رها كنید، ديوانه اس��ت، اما او گوهري 
از میان زباله ها بیرون مي آورد. كاري كه مجید مجیدي مي كند نیز 
همین است. او فقر و بدبختي را در »بچه هاي آسمان« نشان داده، 
اما در پايان گوهر را پیدا كرده است. نیكخواه به دلايل موفق نبودن 
فیلم هاي جديد اش��اره كرد و گفت: زماني كه فیلم »خانه دوست 
كجاست« ساخته شد، بسیاري از كارگردانان سعي كردند از عباس 
كیارستمي تقلید كنند، اما فیلم كیارستمي از همه بهتر بود، زيرا 
آن را با جان و دل ساخته بود. مجیدي نیز »بچه هاي آسمان« را با 
دل ساخت، نه با محاسبه. به همین دلیل است كه اين فیلم توفیق 
جهاني دارد. يكي از دلايل موفق نبودن فیلم هاي جديد اين است كه 
فیلمسازان ما مقهور حواشي مي شوند، زيرا درگیر اين سؤال  هستند 

كه در محفل روشنفكرها پذيرفته مي شوند يا خیر. 
وي ادامه داد: اگر »بچه هاي آسمان« را دوباره بسازيد ديگر همان 
كوچه ها را پیدا نمي كنید، زيرا همه چیز تغییر كرده، به همین اندازه 

فضاي جامعه نیز دگرگون شده  است.

    موسيقي

پيام سرپرست دفتر موسيقي به جشنواره موسيقي فجر
 اله ياري: جشنواره چشم به رويش هاي جديد

در گام دوم انقلاب دارد
سرپرس�ت دفت�ر موس�يقي و رئي�س س�ي و هفتمين جش�نواره موس�يقي فج�ر ب�ه 
مناس�بت س�ي و هفتمين جش�نواره بين المللي موس�يقي فجر پيام�ي را منتش�ر كرد. 
محمد اله ياري، سرپرس��ت دفتر موس��یقي و رئیس سي و هفتمین جش��نواره موسیقي فجر به 
مناسبت سي و هفتمین جشنواره بین المللي موسیقي فجر پیامي را منتش��ر كرد. در متن پیام 
محمد اله ياري چنین آمده اس��ت: »ريشه هاي هنر در ايران زمین گس��ترده و تنیده در تار و پود 

تاريخ اين كشور است. 
در اين میان هنر موس��یقي نیز جايگاه والايي داشته و ش��ادي بخش فراز و صعودهاي مردم در 
عرصه هاي مختلف بوده است. در نیم قرن اخیر نمونه بارز آن همراهي موسیقي با قیام مردم ايران در 
پیروزي انقلاب اسلامي و سپس دفاع مقدس و در دوره معاصر است. جشنواره موسیقي فجر بیش 
از سه دهه از عمر خود را سپري كرده است و اكنون در آستانه برگزاري سي و هفتمین دوره با امید 
فراوان، چشم به رويش هاي جديد در گام دوم انقلاب اسلامي دارد. اين جشنواره پذيراي هنرمندان 
پیشكس��وت و جوان براي خلق آثار ارزشمند و انسان ساز است. جش��نواره با داشتن بخش هاي 
مختلف و پرداختن به گونه هاي مختلف موسیقي سعي دارد رنگین كمان زيبايي از اين هنر اصیل 
را پیش چشم مخاطبان تصوير كند. در اين دوره نیز بیماري كرونا محدوديت هاي فراواني را براي 
برگزار كنندگان و مخاطبین باعث شده است، اما همگي به رعايت پروتكل هاي بهداشتي مصمم 
هستیم تا كام مردم با برنامه هاي دهه فجر انقلاب اسلامي، شیرين تر باشد. از همراهي هنرمندان 
گرانقدر و شريف موس��یقي و تلاش هاي دبیر محترم و همكاران دبیرخانه جشنواره در برگزاري 
سي و هفتمین دوره جشنواره موسیقي فجر سپاس��گزارم و امیدوارم در دولت مردمي با افزايش 

مشاركت هنرمندان، شاهد برپايي بهتر و پربارتر رويدادهاي موسیقايي باشیم.«

 سيخونك  به فيلم هاي 
چهلمين جشنواره فيلم فجر


